
\\\ JÓZEFÓW 

Burmistrz Józefowa poruszył 
temat linii lokalnej L50. 
Czy czeka nas rewolucja 
komunikacyjna?

M arek Banaszek podczas sesji 
zrelacjonował radnym spotka-

nie z Prezydentem Otwocka i Wójtem 
Wiązowny, które dotyczyło transpor-
tu autobusowego, a szczególnie linii  
L50.

– Umowa z ZTM kończy się w 
czerwcu. Chcemy, by od lipca ta ko-
munikacja nie ustała. Chcemy, by te 
przewozu obsługiwał Związek Powia-
towo-Gminny „Otwockie Przewozy 
Gminno-Powiatowe”. Mam nadzieję, 

że jakość nie dozna uszczerbku, nato-
miast będzie to na pewno taniej dla nas. 
Przewozy realizowane w ramach ZTM 

są bardzo drogie, a już dostaliśmy nowe 
stawki, tam pojawiło się prawie 14 zł  
za wozokilometr. 
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Podatki w górę

Wójt podkreśla, że proponowana podwyżka nadal nie winduje podatków  
do maksymalnej stawki
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\\\ KOŁBIEL

L50 do poprawki

Piotr Kwiatkowski zaznacza, że Związek dba o rozwijanie sieci połączeń  
komunikacji miejskiej

czytaj na str. 2

dokończenie na str. 3
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\\\ KOŁBIEL 

W 2025 roku mieszkańców 
gminy Kołbiel czeka podwyżka 
podatków. Są jednak i dobre 
wiadomości – wzrost nie 
będzie bowiem tak drastyczny, 
jak wcześniej planowali radni.

P odczas sesji Rady Gminy Kołbiel 
głosowano nad stawkami podat-

ku od nieruchomości. Projekt zakładał 
podwyższenie od 2025 roku kwoty o 
5% w stosunku do roku 2024. Przed 
głosowaniem wiceprzewodniczący 
Michał Retman zgłosił poprawkę w 
której zaproponowano zmniejszenie 
z 5 do 3%.

– Chciałbym zaznaczyć, że mam ze-
stawienie podatków na terenie całego 
powiatu otwockiego. Gmina Kołbiel jest 
najdroższa w całym powiecie. Roczna 
inflacja wynosi koło 3%, w związku z 
tym chciałbym zaproponować zmianę, 
a w przyszłym roku będziemy się zasta-
nawiać, co dalej z tym zrobić – powie-
dział podczas sesji Michał Retman.

Stawki podatków od nieruchomo-
ści przytoczył przewodniczący Konrad 
Kurdej. W Celestynowie za m2 płacono 
w tym roku 79 gr, w Osiecku – 73 gr, w 
Józefowie – 80 gr, w Wiązownej – 83 gr, 
w Karczewie – 65 gr, a w Sobieniach-
-Jeziorach – 70 gr. Natomiast stawka w 
Kołbieli wynosiła 99 groszy.

\\\   Brak podatków  
– brak inwestycji

Głos w tej sprawie zabrał również 
wójt. Podkreślił między innymi, że pro-
ponowana podwyżka nadal nie windu-
je podatków do maksymalnej stawki.

– W tym roku wyjątkowo dużo 
wpłynęło wniosków dotyczących in-
westycji, więc nawet ta 5-procentowa 
podwyżka i pozyskanie środków ze-
wnętrznych nie pozwoliłyby na zreali-
zowanie ich wszystkich. Bądźmy kon-
sekwentni. Jeśli chcemy, by mieszkań-
com żyło się lepiej, podnosimy podatki 
jak w ubiegłych latach. Ma to na celu 
realizację inwestycji mających służyć 
mieszkańcom. Jeżeli państwo nie po-
prą tego projektu, będzie o wiele mniej 
zrealizowanych inwestycji, o które sami 
wnosiliście – zaapelował do radnych 
przed głosowaniem Sylwester Winek. 

Dyskusja na sesji była emocjonu-
jąca. 

– Wiem, że nas wszystkich podatki 
bolą. Tyle, ile uchwalimy, ja będę płaciła 
i każdy z was. Natomiast popieram to, 
co powiedział pan Przewodniczący – 
wiemy, że bez podatków nie ma moż-
liwości działania gminy: nie ma inwe-
stycji, nie ma dróg, nie ma chodników. 
Możemy się spierać o te 2%, ale jeśli 
dziś nie podniesiemy o 2%, to za rok 
podniesiemy o 7 lub 10 – podkreśliła 
radna Beata Ćwiek.

Poprawka do projektu uchwały zo-
stała poparta przez 10 radnych. Dys-
kusja jednak nie została zakończona, 
bowiem… zgłoszono kolejną poprawkę. 
Tym razem radni zaproponowali pozo-
stawienie w 2025 roku stawek podatku 
od nieruchomości na poziomie tych z 
2024. 7 głosów było pozytywnych, 6 
osób było przeciw, 2 się wstrzymały. 
Finalnie jednak radni zdecydowali, że 
podatek zostanie podwyższony o 3% 
względem tego roku.

– Uchwalono nieco mniejszy poda-
tek z myślą o budżecie, ale i o mieszkań-
cach. Zapewne gminy ościenne podnio-
są podatki znacznie wyżej, niż Kołbiel i 
nieznacznie przeskoczą lub wyrównają 
stawki do kołbielskich. Radni nie jedno-
głośnie, ale jednak przyjęli ten poziom 
– podsumował przewodniczący Rady 
Gminy Kołbiel.

Agnieszka Deja

Podatki w górę

Michał Retman zgłosił 
poprawkę w której 

zaproponowano 
zmniejszenie z 5 do 3%

\\\ KARCZEW

Podczas sesji Rady Miejskiej 
Problem z dzikami na 
terenie powiatu otwockiego 
wielokrotnie podejmowaliśmy 
na łamach naszego tygodnika. 
Z tymi zwierzętami mają 
kłopot również mieszkańcy 
Karczewa. Radni miejscy 
postanowili więc działać.

D ziki, które mieszkańcy Karczewa 
obserwują niemal codziennie na 

ulicach, nie dają o sobie zapomnieć. 
Ich temat poruszany był wielokrotnie 
podczas sesji, a w sierpniu tego roku 
padła konkretna propozycja działania.

– Proponuję, żebyśmy pilotażowo 
spróbowali rozwiązania, które kiedyś 
próbowaliśmy wdrożyć, a mianowicie 
zastosowania odstraszających środków 
zapachowych. Są one również użyźnia-
jące glebę. Proponuję, by pilotażowo 
rozsypać je wokół osiedla Ługi, gdzie 
najczęściej zgłaszane są te problemy. 
Gdyby to zadziałało, moglibyśmy roz-
szerzyć obszar – powiedział na sierp-
niowej sesji przewodniczący Piotr 
Kwiatkowski.

W październiku radni Jacek Mar-
czenko i Janusz Piwowarczyk roz-
poczęli zaproponowaną przez Piotra 
Kwiatkowskiego akcję, o czym poin-
formowali na Facebooku.

– 17 października rozsypaliśmy 
środek WILDGRANIX wzdłuż ścieżki 
rowerowej pomiędzy ulicami Miziołka 
i Piłsudskiego. Jeśli to okaże się w jakiś 
sposób skuteczne, będziemy działać w 
celu zapewnienia środków przez gminę 
i rozsypaniu granulatu przez Grupę Re-
montową na większym obszarze. Użyty 
środek jest całkowicie biodegradowal-
ny, po rozpadzie działa jako mineralny 
nawóz wapniowy. Nie działa szkodliwie 
na mikroorganizmy w ziemi. Można go 
używać w obszarach ochrony wody i na 
terenie upraw ekologicznych. W wielu 
gminach środek rozwiązał problem – 
napisał Jacek Marczenko.

\\\   Dziki na ulicach
Zapytaliśmy radnego Marczenko 

o kwestię dzików w Karczewie.
– Na terenie miasta odnotowujemy 

wzmożoną aktywność dzików. Jest ich 
po prostu więcej. Nie mają naturalnych 
wrogów, nie dokuczają im pasożyty. 
Mogą żerować na miejskich terenach 
zielonych. Pod koszonymi trawnikami 
znajduje się mnóstwo pędraków, larw 
i dżdżownic. Dziki pozyskują pokarm 
przez buchtowanie, czyli rycie w zie-
mi. Po takim nocnym obiedzie dzików 
ziemia wygląda jakby ktoś przekopał 

ją koparką. Drugim powodem, dla któ-
rego chcemy ograniczyć pojawianie się 
dzików w mieście jest bezpieczeństwo. 
To dzikie zwierzęta. Może nie są agre-
sywne w stosunku do ludzi, ale mogą 
reagować instynktownie w kontaktach 
z psami. No i stwarzają zagrożenie dla 
ruchu samochodów i rowerów. Gene-
ralnie byłoby lepiej, żeby przeniosły 
się do lasu, lub na łąki przy Wiśle. Teren 

miejski nie jest wskazany dla tak du-
żych zwierząt – przekazał nam radny 
Jacek Marczenko.

Problem dzików jest realny, co wi-
dać po licznych zamieszczanych w sieci 
zdjęciach – nie tylko zrytej ziemi, lecz 
także samych zwierząt.

– Pojawiły się głosy, żeby dokonać 
odstrzału dzików. Inni sugerowali wy-
łapanie i wypuszczenie na inne tereny. 
Bardziej radykalne głosy wspominały 
o otruciu. Te wszystkie rozwiązania 
nie są proste, często niemożliwe do 
przeprowadzenia i moralnie słabe. Od-
straszenie dzików zapachem granulatu 
jest łatwe w wykonaniu, bezpieczne, 
dostępne od ręki. Pozostaje tylko py-
tanie, czy ten sposób będzie skuteczny. 
Granulat rozsypaliśmy wzdłuż ścieżki 
rowerowej między dwoma osiedla-
mi: Ługi i Zagóry. To jedno z miejsc, 
gdzie dziki widywane były bardzo 
często. Zdarzyło się, że sam musia-

łem zawracać rowerem, kiedy jecha-
łem do pracy wspomnianą ścieżką w 
godzinach porannych – dodaje Jacek  
Marczenko. 

\\\   Działania pilotażowe
O swoich działaniach radni poin-

formowali gminę.
– Urząd był informowany. Jesteśmy 

radnymi, więc kontakt był ułatwiony. 
Powiedzmy, że ta akcja to był taki pi-
lotaż. Taka, żeby szybko zadziałać i 
sprawdzić, jakie to przyniesie efekty. 
Urząd ma w planach zakup większych 
ilości tego środka. My będziemy mogli 
powiedzieć, czy ma to sens, żeby nie 
wyrzucać pieniędzy w błoto. Zgodnie 
z deklaracjami producenta, preparat 
wildgranix jest bezpieczny dla zwie-
rząt, ludzi i środowiska. Może go kupić 
każdy. Składa się z tlenku magnezu, 
tlenku siarki i tlenku wapnia wzbo-
gaconych o kompozycję zapachową. 
Z bliska pachnie jak intensywny od-
świeżacz do samochodu. Oprócz poten-
cjalnych właściwości odstraszających 
zwierzęta jest zwykłym nawozem. Nie 
wiemy, dlaczego akurat ten granulat 
ma być skuteczny w odstraszaniu dzi-
ków. Nie jesteśmy biologami i ekologa-
mi. Wykonaliśmy mały eksperyment, 
rozsypując preparat przy ścieżce rowe-
rowej i teraz czekamy na efekty. Jeżeli 
dziki się tam nie pojawią, to znaczy, że 
działa. Przypuszczamy, że dzikom mo-
że przeszkadzać intensywny zapach, 
który utrudnia wyszukiwanie pokar-
mu. Bo dziki korzystają z węchu, który 
jest znacznie bardziej czuły niż nasz, 
ludzki. Krótko mówiąc – wyczuwają 
granulat, a nie smaczne robale – dodaje 
Jacek Marczenko.

Agnieszka Deja

Nierówna walka z dzikami

Radni próbują odstraszyć dziki preparatem, rozsypywanym na ścieżkach  
rowerowych
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Odstraszenie dzików 
zapachem granulatu 

jest łatwe w wykonaniu, 
bezpieczne i dostępne  

od ręki
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\\\ OTWOCK 

Grupa Remontowo- 
-Porządkowa przygotowała 
teren pod postawienie 
butelkomatów. Przypomnijmy, 
że automaty mają stanąć  
w Otwocku w ramach Budżetu 
Obywatelskiego.

J ak to działa w praktyce? Mieszkań-
cy będą wrzucać do urządzeń pu-

ste butelki. Za odpowiednią ich liczbę 
otrzymają z kolei darmową butelkę 
wielorazowego użytku.

– Projekt nie tylko dostarczy alter-
natywę dla opakowań jednorazowych, 
ale także zaangażuje społeczność w ak-
tywny udział w recyklingu, wspierając 
w ten sposób zmniejszenie ilości odpa-
dów i promując świadome korzystanie 
z plastiku. Wierzymy, że to innowacyj-
ne podejście przyczyni się do bardziej 
ekologicznej przyszłości naszego mia-
sta – brzmi uzasadnienie zgłoszenia 
projektu.

W ramach projektu mają stanąć 
trzy nowoczesne butelkomaty w klu-
czowych miejscach miasta. Z opubli-

kowanej relacji z prac Grupy Remonto-
wo-Porządkowej Zakładu Gospodarki 
Mieszkaniowej w Otwocku można 
dowiedzieć się, że butelkomaty poja-
wią się niebawem na skwerze 7. Pułku 
Ułanów i przy ulicy Danuty. To właśnie 
w tych lokalizacjach wykonano podesty 
z kostki brukowej, na których posta-
wione mają zostać urządzenia.

JM

Kolejny krok w stronę 
butelkomatów

\\\ GLINKI 

Powiat otwocki i Gmina 
Karczew współpracują  
przy budowie chodnika  
w sołectwie Glinki.  
W ubiegłym roku powiat 
wybudował fragment 
chodnika. Teraz przyszedł  
czas na dalszą realizację.

W ramach inwestycji zaplanowa-
no budowę chodnika o długości 

prawie 300 metrów w kierunku Kępy 
Nadbrzeskiej. Jest to kontynuacja prac 
rozpoczętych w ubiegłym roku, kiedy 
to wybudowano 300 metrów chod-
nika w kierunku południowym – po-
wiedział nam Rafał Skwiot, rzecznik 
prasowy w Starostwie Powiatowym  
w Otwocku.

\\\   Współpraca  
powiatu i gminy

– Realizacja tego zadania jest 
możliwa dzięki współpracy Powiatu 
Otwockiego i Gminy Karczew. Gmina 
wesprze projekt finansowo kwotą 150 
000 zł, a Powiat Otwocki zwiększy war-
tość zadania o dodatkowe 70 000 zł, 
co pozwoli na realizację dodatkowego 
odcinka chodnika – napisał w mediach 
społecznościowych starosta Tomasz 
Laskus.

Prace mają rozpocząć się w listopa-
dzie, a ich zakończenie planowane jest 
na grudzień tego roku.

– W związku z pracami mogą wy-
stąpić miejscowe zwężenia jezdni, co 
może powodować chwilowe utrud-
nienia w ruchu drogowym – dodaje 
rzecznik prasowy w Starostwie Powia-
towym w Otwocku.

Z inwestycji cieszy się sołtys Glinek 
Marcin Podgórzak.

– Z góry dziękujemy i czekamy 
na rychłą realizację inwestycji budo-
wy chodnika w Glinkach przy drodze 
powiatowej. Na pewno poprawi ona 
bezpieczeństwo mieszkańców naszej 
miejscowości. Cieszy nas bardzo dofi-
nansowanie do inwestycji: 27% powiat 
Otwock, 58% gmina Karczew, 15% So-
łectwo Glinki. Jako sołectwo przezna-

czyliśmy na ten cel 40 000 zł czyli 86% 
naszego Funduszu Sołeckiego w 2024 
roku. Dziękujemy i liczymy na coraz 
owocniejsze współprace w przyszłości 
– powiedział nam Marcin Podgórzak.

\\\   Kolejne plany starostwa
Podpytaliśmy również powiat ot-

wocki o plany remontowe na drogach 
w tym roku.

– Powiat Otwocki niebawem roz-
pocznie postępowanie dotyczące wy-
konania nawierzchni na ulicy Filipo-
wicza w Otwocku. Rozpoczną się także 
prace drogowe przy ulicy Kraszew-
skiego. Dodatkowo, w drugiej połowie 
listopada zaplanowano prace na ulicy 
Kołłątaja w Otwocku – wylicza Rafał 
Skwiot.

Agnieszka Deja

Chodnik coraz bliżej

Zaplanowano budowę chodnika o długości blisko 300 metrów w kierunku  
Kępy Nadbrzeskiej
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Automaty mają przyjmować puste 
butelki plastikowe
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Kwoty będą kosmiczne i to bardzo du-
żo nas będzie kosztowało – powiedział 
burmistrz Marek Banaszek i dodał, 
że w przyszłości należałoby się zasta-
nowić nad rozwojem linii autobusowej 
L50.

\\\   Gminy szukają  
rozwiązań, które pozwolą  
na utrzymywanie połączeń

Gminy coraz częściej decydują się 
na skorzystanie z oferty Związku w 
sprawie realizacji linii autobusowych.

– Z uwagi na niezwykle wysokie, i 
rosnące koszty obsługi linii autobuso-

wych, gminy szukają rozwiązań, które 
pozwolą na utrzymywanie istnieją-
cych połączeń i uruchamianie nowych. 
Wyjątkiem nie jest też Gmina Józefów, 
która również rozważa włączenie 
istniejącej na jej terenie linii lokalnej 
ZTM do sieci połączeń, obsługiwanych 
przez Związek. Tego typu zjawiska są 
bardzo pozytywne, bo sprawiają, że 
zmierzamy w kierunku utworzenia 
wspólnego systemu w całym powie-
cie i ułatwiania podróżowania pomię-
dzy naszymi gminami – powiedział 

nam członek zarządu Związku, Piotr  
Kwiatkowski.

Dodatkowo Piotr Kwiatkowski za-
znacza, że Związek dba o rozwijanie 
sieci połączeń komunikacji miejskiej.

– W ostatnich latach, dzięki 
współpracy gmin i powiatu w ramach 
Związku uruchomiliśmy wiele, bardzo 
potrzebnych połączeń autobusowych, 
na które samorządów dotychczas nie 
było stać. Nasze autobusy kursują nie 
tylko ze wszystkich gmin w powiecie w 
kierunku Otwocka, ale jeżdżą także do 
Warszawy, a nawet do Góry Kalwarii. I 
myślę, że nie powiedzieliśmy jeszcze 
ostatniego słowa, będąc otwartymi na 
nowe kierunki i wzmacnianie istnieją-
cej siatki połączeń – podkreśla członek 
zarządu.

Agnieszka Deja

L50 do poprawki

„Przewozy realizowane  
w ramach ZTM  

są bardzo drogie”
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Jednym z najważniejszych rezultatów jest znacząca redukcja kosztów ogrzewania. Dzięki dociepleniu ścian, dachów 
czy wymianie okien, straty ciepła są znacznie mniejsze, co bezpośrednio przekłada się na niższe rachunki za energię. 
Zmniejszenie zapotrzebowania na energię cieplną może obniżyć koszty ogrzewania nawet o 30-50%.

Kolejną istotną korzyścią jest poprawa komfortu życia. Lepsza izolacja termiczna sprawia, że temperatura wewnątrz 
budynku jest stabilniejsza, co oznacza przyjemne ciepło zimą i chłodniejsze wnętrza latem. 

Termomodernizacja przyczynia się również do poprawy jakości powietrza, zarówno wewnątrz budynku, jak i w jego 
otoczeniu. Zmniejszenie zużycia paliw stałych, takich jak węgiel, prowadzi do mniejszej emisji zanieczyszczeń, co ma 
bezpośredni wpływ na obniżenie poziomu smogu. Mieszkańcy mogą cieszyć się zdrowszym powietrzem, co przekłada 
się na lepsze zdrowie i jakość życia.

Dodatkowo, termomodernizacja zwiększa wartość nieruchomości. 
Termomodernizacja to nie tylko korzyści finansowe, ale również inwestycja w zdrowie, komfort i ochronę środowiska. 

Najpopularniejszym źródłem dofinansowania jest program „Czyste Powietrze”, który oferuje dofinansowanie na wy-
mianę starych kotłów oraz termomodernizację budynku, co pozwala na obniżenie kosztów ogrzewania. Wysokość dotacji 
zależy od dochodów gospodarstwa domowego i może wynosić nawet do 135 tys. złotych.

„Zadanie publiczne sfinansowane ze środków Samorządu Województwa Mazowieckiego”.

Najważniejsze korzyści z termomodernizacji 
budynków dla mieszkańców Mazowsza
Termomodernizacja budynków to proces, który polega na poprawie efektywności energetycznej  
nieruchomości, co przynosi mieszkańcom szereg wymiernych korzyści. 

\\\ GLINKI

Most kolejowy, łączący powiat 
piaseczyński z powiatem 
otwockim, ma zostać 
rozebrany. PKP PLK podają 
powód – bardzo zły stan 
techniczny.

M ost został w 2021 roku wpisany 
do ewidencji zabytków, ale zbli-

żająca się modernizacja linii kolejowej 
nr 12 Skierniewice – Łuków spowodo-
wała, że zarządca infrastruktury złożył 
pismo w sprawie wykreślenia obiektu 
z rejestru. Powodem, który podawano, 
był zły stan techniczny.

Faktycznie stwierdzono licznie wy-
stępującą korozję, a także problemy z 
podporami. To jednak nie koniec uste-
rek. Nadzór budowalny zlecił wymianę 
konstrukcji stalowych i odbudowę pod-
pór. Wiązałoby się to z postawieniem 
mostu od podstaw. W momencie, gdy i 
tak czeka tę przeprawę modernizacja, 
uznano, że nie ma to sensu.

Stary most znajduje się w części 
w linii planowanej budowy, a zmiana 
projektu, by pozostawić obecny obiekt, 
wiązałaby się m.in. ze zmianą układu 
torów. To zbyt poważna i kosztowna 
ingerencja w plan, by można było ją 
rozważać.

\\\   Kładki nie będzie?
Niestety - rozbiórka starego mostu 

wiąże się również z tym, że plany na po-
wstanie ścieżki pieszo-rowerowej, na 
którą tak czekają okoliczni mieszkańcy, 
nie dojdą do skutku. O inwestycję tę 
zabiegał między innymi sołtys Glinek. 
Od wielu miesięcy namawiał włodarzy 
do działania. Prowadził koresponden-
cję z PKP PLK, a nawet zorganizował 
pokojową demonstrację, która miała 
pokazać, że kwestia ścieżki pieszo-ro-
werowej jest dla mieszkańców istot-
na. Wiele osób widziało szansę na jej 
powstanie właśnie na starym obiek-

cie, który mógłby współegzystować z 
nowym mostem. W planach budowy 
nie uwzględniono jednak kładki dla 
rowerzystów i pieszych. Czy to jednak 
przekreśla szansę na ścieżkę?

– Aktualnie PKP PLK S.A. są za tym, 
by jedną z kładek technicznych nowego 
mostu poszerzyć i odpowiednio prze-
kształcić na publiczną, ogólnodostępną 
kładkę. Potrzebne jest jednak do tego 
spisanie porozumienia przez Gminę 
Karczew i Gminę Góra Kalwaria z PKP 
PLK S.A.. Do tej pory niestety to się jesz-
cze nie stało – podkreśla Marcin Podgó-
rzak w grupie na Facebooku, w której 
publikuje informacje na temat kładki.

Aktualnie most ma jeden tor. Pla-
nowana konstrukcja ma mieć ich dwa. 
PKP PLK szacuje, że dzięki temu szyb-
kość przejazdu pociągów zwiększy się 
z 40 do 120 km/h.  

MRK

Most jednak do rozbiórki

PKP PLK S.A. są za tym, by jedną z kładek technicznych nowego mostu  
poszerzyć i odpowiednio przekształcić na publiczną, ogólnodostępną kładkę
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\\\ POWIAT 

Piłkarskie emocje na niższych 
szczeblach rozgrywkowych. 
Zapraszamy!

R ewelacyjny występ Advitu Wią-
zowna w okręgówce i sukces Star-

tu Otwock w rozgrywkach B-klasy.

\\\   Zdominowali  
przeciwnika

Wyjazdowa porażka 0:4 z MKS Po-
lonią Warszawa pod koniec październi-
ka zakończyła serię 5 meczów z rzędu 
Advitu Wiązowna bez porażki w lidze 
okręgowej. Zespół z powiatu otwockie-
go nie potrzebował jednak wiele czasu, 
aby znów wrócić na zwycięskie tory i 
zrobił to w wielkim stylu.

W sobotę 9 listopada beniaminek 
okręgówki zmierzył się na własnym 
stadionie z Laurą Chylice. Przeciwnik 
aspiruje do walki o górne miejsca w 
tabeli, więc przed meczem zapowiada-

ło się wyrównane starcie. Gospodarze 
jednak nie dali najmniejszych szans 
przeciwnikowi.

Ostatni mecz domowy w rundzie 
jesiennej rozpoczął się fantastycznie 
dla miejscowej ekipy, która już w 10. 
minucie prowadziła 1:0 po bramce Fili-
pa Hrynkiewicza. W pierwszej połowie 
emocji zdecydowanie nie brakowało, 
czego najlepszym dowodem były aż… 
4 następne gole! 3 dla Advitu (trafienie 
Adriana Raka i skompletowany hat-
-trick Hrynkiewicza), a 1 dla Laury, 
który dosłownie przez moment stano-
wił bramkę kontaktową.

Po przerwie błyszczeli zmiennicy – 
Piotr Bąk oraz Przemysław Żelazowski. 
Pierwszy z wymienionych wykorzy-
stał podanie od drugiego i Wiązowna 
prowadziła już 5:1. Pomimo czerwo-
nej kartki otrzymanej w 60. minucie 
przez Grzegorza Witana Advit dalej 
dominował na murawie, dokładając 
kolejną bramkę Bąka i dublet Filipa 
Prochowskiego, autora 3 asyst w 
tym spotkaniu. Laura pokonała jesz-
cze golkipera gości w końcówce, ale nie 
miało to już żadnego znaczenia – za-
wodnicy ze stadionu przy ulicy Spor-

towej w Wiązownie rozbili chyliczan  
8:2.

– Nie zwalniamy tempa i gramy 
konsekwentnie. Mecz z Laurą miał być 
otrząśnięciem po ostatnim zimnym 
prysznicu i nie widzieliśmy tu innego 

scenariusza jak wyjść i wygrać mecz. Po 
raz kolejny pokazujemy, że grać w piłkę 
potrafimy, pełna dominacja na boisku, 
tak po prostu miało być – powiedział 
po końcowym gwizdku sędziego trener 
Łukasz Budryk.

7:1, 8:3, 10:1, 8:1, teraz 8:2 – te 
triumfy naprawdę robią wrażenie! Na 
tę chwilę Advit zajmuje 3. miejsce w ta-
beli ligi okręgowej, mając 29 punktów.

\\\   Mistrzowie jesieni
Choć przed nami jeszcze jedna 

kolejka rundy jesiennej B-klasy, OKS 
Start Otwock może już świętować fakt, 
że przerwę w rozgrywkach spędzi na 
pozycji lidera. W swoim ostatnim spot-
kaniu przed własną publicznością ot-
wocczanie rozgromili Victorię Zerzeń.

Mecz z rywalami z Warszawy miał 
wielu bohaterów, ale zdecydowanie 
największym z nich był Marcin Rasz-
ka, który popisał się zdobyciem aż 4 
bramek. Jednego z goli dołożył jeszcze 
Hubert Sobociński i gospodarze mogli 
cieszyć się z triumfu 5:0.

Wygrana z Victoria zagwaranto-
wała Otwockowi mistrzostwo jesieni 
– drużyna posiada na swoim koncie 
27 punktów, a drugi Nadstal Krzaki 
Czaplinkowskie ma ich obecnie 23. 3 
oczka mniej posiadają Bór Regut, który 
w sobotę uległ na wyjeździe 2:3 Pioru-
nowi Warszawa, a także Vulcan Wólka 
Mlądzka – autorzy wysokiej wygra-
nej 5:0 z Orłem II Baniocha (strzelcy: 
Kylnyk, Wielgomasz, Feliciak, Ma-
zek i Mor).

Rafał Lipski

Sportowe podsumowanie 
weekendu (8-10 listopada)

Beniaminek nie ma litości! 
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Nadzór budowalny zlecił 
wymianę konstrukcji 

stalowych i odbudowę 
podpór. Wiązałoby się to  
z postawieniem mostu  

od podstaw

7:1, 8:3, 10:1, 8:1,  
teraz 8:2  

– te triumfy naprawdę 
robią wrażenie!
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\\\ OTWOCK WIELKI 

W OSP Otwocku Wielkim 
znajdziecie specjalnie 
przygotowane pomieszczenie 
dla dzieci i młodzieży.

O chotnicza Straż Pożarna w Ot-
wocku Wielkim przygotowała 

nowatorski projekt pod nazwą „Pokój 
Małego Strażaka”.

– W budynku OSP w Otwocku Wiel-
kim powstał pokój małego strażaka. 
W ramach zadania przystosowaliśmy 
pomieszczenie przez wykonanie stra-
żackiego muralu, ułożenie wykładzi-

ny, montaż klimatyzacji, rolet, a także 
odnowienie ścian i sufitu. Zakupiliśmy 
też zestaw multimedialny, fantomy, ze-
stawy umundurowania dla młodych 
strażaków i tor przeszkód – powiedział 
nam burmistrz Michał Rudzki.

Sala jest do dyspozycji młodych 
ludzi. A co się będzie w niej odbywać?

– Z pomieszczenia będą mogły ko-
rzystać młodzieżowe drużyny pożar-
nicze, a także młodzież i dzieci, które 
będą mogły spędzić tam czas integrując 
się, a przy tym ucząc się zasad bezpie-
czeństwa i ratownictwa. Dzieci podczas 
pobytu w pokoju edukacyjnym będą 
mogły zdobywać wiedzę dotyczącą za-

grożeń oraz uczyć się odpowiednich 
nawyków, chroniących własny życie, 
zdrowie i mienie oraz nauczyć się zasad 
udzielania pierwszej pomocy – podsu-
mowuje burmistrz.

Na przygotowanie pokoju pozyska-
no prawie 160 tys. zł dotacji z Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego.

– Bardzo się cieszę, że dzięki tej 
inwestycji będziemy mogli szkolić 
młodych adeptów sztuki strażackiej, 
którzy w przyszłości będą dbać o nasze 
bezpieczeństwo – podkreślił Michał 
Rudzki.

Agnieszka Deja

Pokój Małego Strażaka 
– nowość w OSP 
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\\\ CELESTYNÓW 

Radni podczas sesji 
zadecydowali o przekazaniu 
wsparcia dla gminy Kołbiel. 
Chodzi konkretnie o zakup 
stojaków na rowery  
dla szkoły w Kątach.

P odczas sesji Rady Gminy Celesty-
nów pod koniec października radni 

głosowali nad projektem uchwały w 
sprawie udzielenia pomocy rzeczowej 
Gminie Kołbiel. Ma ona polegać na za-
kupie stojaków na rowery, które trafią 
do Szkoły Podstawowej w Kątach. Z 
wnioskiem o takie wsparcie zwróciła 
się do Gminy Celestynów Rada Rodzi-
ców. Argumentem dla rodziców był 
fakt, że do placówki uczęszczają dzie-
ci z gminy Celestynów – konkretnie z 
miejscowości Zabieżki. Radni byli jed-
nomyślni w swojej decyzji.

– Gmina dołoży wszelkich starań, 
aby stojaki na rowery trafiły do szkoły 
w Kątach jeszcze w tym roku – infor-

muje nas Michał Niemiec, kierownik 
Biura Promocji Gminy Celestynów.

– To bardzo miły gest ze strony 
gminy Celestynów. Współpraca, szcze-
gólnie w miejscowościach graniczących 
ze sobą z dwóch różnych gmin, jest sta-
le obecna w naszej codziennej pracy, 
dlatego bardzo cieszymy się, że radni 
zdecydowali się na tego typu wsparcie 
naszej szkoły – powiedział nam prze-
wodniczący Rady Gminy Kołbiel, Kon-
rad Kurdej.

Na ten cel gmina Celestynów prze-
znaczyła kwotę 4.500 zł.

Agnieszka Deja

Celestynów pomaga 
Kołbieli

Z wnioskiem o wsparcie zwróciła się 
Rada Rodziców

W Pokoju Małego  
Strażaka młodzi ludzie 

będą mogli spędzić  
czas integrując się,  
ucząc się przy tym 

zasad bezpieczeństwa  
i ratownictwa

\\\ OTWOCK 

Rondo na skrzyżowaniu ulic 
Stefana Batorego, Jana Matejki 
i Karczewskiej nazwano 
imieniem doktora Pawła 
Martyszewskiego.

P odczas październikowej sesji Ra-
dy Miasta Otwocka radni podjęli 

uchwałę w sprawie nadania nazwy ron-
du. Z inicjatywą wyszedł radny Michał 
Słupski. Teraz rondo nosi imię doktora 
Pawła Martyszewskiego.

Doktor Paweł Martyszewski uro-
dził się w 1886 roku. W czasie wojennej 
zawieruchy spotkał dr. Władysława 
Czaplickiego, zasłużonego pionie-
ra Otwocka, który namawiał go do 
osiedlenia się w tym właśnie mieście. 
Finalnie w 1924 roku Martyszewski 
przeprowadza się do Otwocka.

– Za liczne i wszechstronne za-
sługi w pracach publicznych, na polu 

społecznym, w zapobieganiu i organi-
zowaniu walki z gruźlicą – ówczesną 
śmiercionośną epidemią, dr Paweł 
Martyszewski zostaje zaliczony 
przez Prezydenta RP, dekretem z dnia 
11 listopada 1937 roku w poczet Ka-
walerów Orderu Odrodzenia Polski i 
odznaczony Krzyżem Kawalerskim te-
go Orderu – informuje w uzasadnieniu 
magistrat.

Doktor Martyszewski był za-
angażowany w życie Podziemnego 
Państwa Polskiego i działał na rzecz 
lokalnej społeczności. To dzięki niemu 

powstał Szpital Powiatowy w Otwo-
cku. Towarzystwo Przyjaciół Otwocka 
kilkukrotnie próbowało nadać miej-
scom w przestrzeni publicznej imię 
dr Pawła Martyszewskiego, jednak 
dopiero teraz radni podjęli decyzję o 
upamiętnieniu tego wybitnego społecz-
nika i lekarza.

MRK

Rondo z imieniem doktora 
Pawła Martyszewskiego
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D obrze nam znane pocztówki  
i kartki pocztowe pojawiły się 

stosunkowo niedawno, nieco ponad 
150 lat temu. Jednak w okresie swo-
jego funkcjonowania przeszły wielką 
ewolucję. Kartki pocztowe od chwili 
pojawienia się w drugiej połowie XIX 
wieku stały się przedmiotem pożą-
dania wielu kolekcjonerów, znanych 
jako deltiolodzy (deltiologia, inaczej 
filokartystyka, to hobby polegające na 
zbieraniu pocztówek).

\\\   A jak to było  
z pocztówkami w Otwocku?

Nie znana jest dokładna data wy-
dania ani wzór pierwszej otwockiej po-
cztówki. Natomiast najstarsza z zacho-
wanych pochodzi z ok. 1902 r. i przed-
stawia otwocki dworzec kolejowy. 
Pierwsze kartki wydawane były stara-
niem właścicieli miejscowych pensjo-
natów, którzy widzieli w tym bardzo 
dobry sposób na wypromowanie swo-
ich obiektów. W większych nakładach 
pocztówki prezentujące otwockie ulice 
i najbardziej reprezentacyjne obiekty 
zaczęli wydawać otwoccy księgarze w 
drugiej połowie pierwszej dekady XX 
w. Pierwszym z nich był Izaak Cyna-
mon, właściciel księgarni oraz sklepu 
papierniczego i elektrotechnicznego 
przy ul. Warszawskiej. Jego pocztów-
ki drukowane metodą światłodruku 
zaczęły ukazywać się ok. 1908 r., zaś 
autorem fotografii wykorzystanych w 
nich był Z. Karczewski. W tym samym 
czasie i taką samą metodą, drukowane 
były również w zakładach graficznych 
Wierzbickiego. 

\\\   Rozwój uzdrowiska  
i popyt na pocztówki

Wraz z rozwojem uzdrowiska 
wzrastał popyt na miejscowe pocztów-
ki. Wychodząc naprzeciw zapotrzebo-
waniu ich wydawaniem zajęli się też: 
Szaja Sławin prowadzący Bibliotekę 
(Czytelnię) „Współczesną” przy ul. 
Warszawskiej 17 i Józef Wassercug 
prowadzący Czytelnię „Kultura” przy 
ul. Kościelnej 10. W tym miejscu war-
to wspomnieć, że Józef Wassercug to 
ojciec słynnego Jeremiego Wasowskie-
go, ze słynnego Kabaretu Starszych  
Panów. 

Na  pocztówkach z dwóch pierw-
szych dekad XX w. można podziwiać 
m.in. Dworzec kolejowy, ulicę War-
szawska, ulicę Kościuszki z Pomnikiem 
Tadeusza Kościuszki, Kościół pw. św. 
Wincentego a’ Paulo, Willę Julia czy Sa-
natorium Geisera. 

\\\   Rynek wydawniczy  
pocztówek z Otwocka

Po 1918 r. potentatem na rynku 
wydawniczym pocztówek z Otwocka 

zostało Polskie Towarzystwo Księgarń 
Kolejowych „Ruch” S.A. z Warszawy, za-
łożone przez znanych warszawskich 
księgarzy: Jana Gebethnera i Jakuba 
Mortkowicza. Wydało ono kilkadziesiąt 
wzorów pocztówek przedstawiających 
najważniejsze obiekty, ulice i okolice 
Otwocka. Pierwsze ich pocztówki cha-
rakteryzowały się tym, że były to zdję-
cia z naniesioną stemplem informacją 
jaki obiekt lub miejsce przedstawiają. 
Autorem większości fotografii wyko-
rzystanych na nich, był Jan Wołyński, 
znany i uznany wybitny artysta malarz, 
fotograf, kierownik pracowni fotogra-
ficznej Zachęty, a także kierownik ar-
tystyczny popularnego Tygodnika Ilu-
strowanego. 

\\\   Pocztówki jako źródło  
promocji obiektów

W okresie międzywojennym ak-
tywnie na rynku wydawniczym zaczęli 
działać właściciele poszczególnych sa-
natoriów i pensjonatów, którzy wyda-
wane pocztówki traktowali jako źród-
ło promocji swoich obiektów. Własne 
pocztówki posiadały: Sanatorium m. 
st. Warszawy (wydane przez Kanty-
nę przy Sanatorium m. st. Warszawy 
w Otwocku), Sanatorium Wojskowe, 
Uzdrowisko Gurewicza, Sanatorium 
Przygody, Sanatorium Krukowskiego, 
Pensjonat Michelsonowej i wiele, wiele 
innych. 

W tym miejscu warto wspomnieć 
młodą mieszkankę Otwocka, Broni-
sławę Dziewanowską, która w drugiej 
połowie lat 30. pasjonowała się foto-
grafią. Jej prace, na których uwieczniała 
obraz ówczesnego miasta, znalazły się 
na wielu pocztówkach zarówno tych 
drukowanych jak i wydawanych przez 

miejscowych fotografów, tuż przed wy-
buchem II wojny światowej.

\\\   Okres okupacji  
i motyw Świdra

Podczas okupacji niemieckiej uży-
wano pocztówek wydanych do 1939 
r. Pod nadzorem władz okupacyjnych 
wydano tylko kilka wzorów pocztówek 
przeznaczonych do wykorzystania 
przez niemieckich żołnierzy czy urzęd-
ników. Wydrukowano wtedy serię kart 
poświęconych Sanatorium Wojskowe-
mu oraz pocztówkę gdzie znalazł się 
motyw ze Świdra. 

\\\   Wzory otwockich  
i świderskich fotografów

Od zakończenia wojny, aż do koń-
ca lat 50. wydawaniem pocztówek zaj-
mowało się wiele wydawnictw, które 
często wykorzystywały przedwojenne 
zdjęcia czy wzory. Kilkadziesiąt róż-
nych wzorów opracowało i wydało 
grono otwockich i świderskich foto-
grafów. Wśród nich prym wiódł Zakład 
Fotograficzny Lisowskiego ze Świdra, 
który specjalizował się w fotografowa-
niu rzeki oraz obiektów wypoczynko-
wych. Niestety były one wydawane w 
niewielkich nakładach, często poniżej 
50 egzemplarzy. Ok. 1950 r. nakładem 
Spółdzielczego Instytutu Wydawni-
czego „Kraj” z Warszawy (późniejsze 
Wydawnictwo PTTK „Kraj”) wyszła 
seria ok. 30 pocztówek z wycinankami 
ludowymi. Była to seria „Dawna wy-
cinanka podwarszawska” prezentują-
ca jednobarwne wycinanki ludowe z 
początku XIX w. wytworzone we wsi 
Świdry (obecnie Świdry Wielkie) i oko-
licach. Oryginały wycinanek pochodzi-
ły ze zbiorów Muzeum Przemysłu w 
Krakowie. 

\\\   Walory Otwocka  
na pocztówkach z końca  
lat 50. 

Pod koniec lat 50. XX w. zaczęły 
ukazywać się wielkonakładowe (cza-
sami nawet po 20000 szt.) pocztówki 
prezentujące walory Otwocka i okolic 
wydawane przez Biuro Wydawnicze 
„Ruch” należące do koncernu RSW 
„Prasa”, przekształcone w 1974 r. w 
Krajową Agencję Wydawniczą. Przez 
ponad 30 lat wydawnictwo to zmo-
nopolizowało rynek wydawniczy ot-
wockich pocztówek eliminując innych 
wydawców. Pocztówki z tego okresu 
prezentują dosyć wąską gamę tema-
tów. Można na nich zobaczyć widoki 
centrum miasta w okolicach wybudo-

wanego w 1961 r. Osiedla Rynek i urzą-
dzonego Placu XX-lecia PRL (obecnie 
Plac Niepodległości), rzekę Świder z 
okalającą przyrodą i plażami, budynki 
magistratu, Liceum Ogólnokształcące-
go (dawny Dom Uzdrowiskowy), Tech-
nikum Nukleonicznego i Dworca PKP. 
Do nielicznych należą widokówki po-
kazujące nowe osiedla mieszkaniowej 
wzdłuż ulic Andriollego, Sportowej, Po-
niatowskiego czy Kmicica lub… Instytut 
Badań Jądrowych (obecnie Narodowe 
Centrum Badań Jądrowych). 

Bardzo ciekawie prezentuje się 
plejada autorów zdjęć wykorzystywa-
nych do reprodukowania w formie po-
cztówek w okresie PRL-u. Wielu z nich 
to znane dzisiaj nazwiska wybitnych 
artystów fotografików. Najbardziej zna-
nymi twórcami uwieczniającymi obraz 
Otwocka na kliszy w tym czasie byli: 
Zofia Chomętowska, uznana artystka i 
jedna z najbardziej aktywnych fotogra-
fek dwudziestolecia międzywojenne-
go oraz Leonard Sempoliński, jeden z 
członków założycieli Związku Polskich 
Artystów Fotografików. 

\\\   Powraca różnorodność 
Zróżnicowanie wśród wydawców 

oraz prezentowanych tematów na kart-
kach powróciła po 1990 r. Dzięki temu 
zwiększyła się też różnorodność wyda-
wanych pocztówek ale paradoksalnie 
zmniejszyła się ich dostępność. Związa-
ne to było z rozproszeniem wydawców 
oraz niskimi nakładami pocztówek. 

Najciekawsze pod względem graficz-
nym pocztówki z tego okresu wydawał 
(i wydaje nadal) sklep plastyczny „We-
na” w Otwocku (na kartkach reprodu-
kowane są akwarele artysty malarza 
z Liverpoolu, Jarosława Głód vel Glod 
z najbardziej znanymi otwockimi bu-
dowlami) oraz Urząd Miasta Otwocka 
wydający karty z rysunkami świderma-
jerów autorstwa Leszka Konstantego 
Korczaka oraz akwarelami namalowa-
nymi przez artystę z Józefowa Pawła 
Rupniewskiego. 

\\\   Współczesne widokówki  
i wzór w stylu świdermajer

Co do przedstawianych widoków 
na współczesnych widokówkach to 
nadal dominują takie obiekty jak ra-
tusz miejski, Dom Uzdrowiskowy czyli 
obecnie LO im. K.I. Gałczyńskiego, dwo-

rzec kolejowy, Sanatorium Wojskowe 
czyli obecnie Europejskie Centrum 
Zdrowia, Sanatorium m. st. Warszawy 
mieszczące w swoich murach Mazo-
wieckie Centrum Leczenia Chorób Płuc 
i Gruźlicy oraz widoki rzeki Świder i 
okolicznych lasów. Nowością w stosun-
ku do wydawnictw sprzed 1990 r. są 
coraz liczniejsze pocztówki prezentują-
ce tradycyjne drewniane budownictwo 
linii otwockiej nazywane świderma-
jerami.

Tych, których zainteresował temat 
otwockich pocztówek zapraszam na 
krótkie spacery po mieście, podczas 
których będzie można zobaczyć miej-
sca, które zostały na nich uwiecznione. 
Spacery te rozpoczynam od 24 listopa-
da b.r. od spaceru szlakiem pocztówek 
po ulicach - Kościelnej i Kościuszki. 
Od tego momentu raz w miesiącu aż 
do października przyszłego roku od-
wiedzimy wiele ciekawych miejsc w 
Otwocku. Szczegółowe informacje na 
temat tych spacerów będzie można 
znaleźć na moim profilu na platformie 
Facebook.

Paweł Ajdacki

Historia otwockich pocztówek
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Dworzec kolejowy w Otwocku. Pocztówka z początku XX w.

Ulica Kościelna w Otwocku. Widokówka z okresu międzywojennego

Most kolejowy na Świdrze. Widokówka 
z okresu międzywojennego

Widok na plant kolejowy z wieży  
ratusza otwockiego. Widokówka  
z okresu międzywojennego

Plaża nad Świdrem. Widokówka  
z okresu międzywojennego

Otwocki magistrat. Widokówka  
z okresu międzywojennego



7NR 91 (3) 14 LISTOPADA 2024OGŁOSZENIA

 DAM PRACĘ 

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395 

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36

 Ślusarza - również dorywczo, Baniocha, 
tel. 602 253 180

SPRZEDAM 

 Sprzedam: koks, węgiel, ekogroszek, 
pellet Prażmów tel. 22 727 07 00

 Sprzedam nowe futro ze srebrnych  
lisów, 530688668

 Drewno kominkowe, 885910910

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791

KUPIĘ 

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418 

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

 Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów.  
Legalizacje samowoli budowlanych 
sprzed lat, tel. 695 451 655

 WYCINKA DRZEW Z PODNOŚNIKA  
KOSZOWEGO 15M, RĘBAK, USŁUGI  
MINIKOPARKAMI 2 I 3 TONY, KOPARKO-
-ŁADOWARKA, PORZĄDKOWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH, WYBURZENIA,  
NIWELACJA TERENU TEL. 537 537 450

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

 Profesjonalne usługi mycia  
ciśnieniowego tel. 507 024 333

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

 Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333

 Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345

 Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja  
sprzętu. Zadzwoń 501 700 315

 Docieplanie poddaszy pianą, wylewki 
tel. 607 378 288

 Malarskie tanio  
tel. 22 7277747, 501 976 533

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, 
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

 Remonty mieszkań tel. 608 49 42 44

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997

 Hydraulika, gaz Tel. 602 651 211

 Grabienie liści, wywóz gałęzi 
519874891 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 POMPY CIEPŁA, KLIMATYZACJA  
tel. 604895675.

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721 

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Renowacja mebli, tel. 510 266 143

 Stiuki weneckie, tel. 510 266 143

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię za gotówkę każdą  
nieruchomość; udziały, spadki,  
wady prawne, zadłużenia.  
Tel. 786-805-828

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Sprzedam 4,30 ha na granicy  
gminy Chynów i gminy Prażmów,  
tel. 608 867 053

 Sprzedam bliźniak do remontu  
w Otrębusach. Tel.: 508 299 291

 OSIEDLE TARCZYN,  
Nowe domy parterowe, wolnostojące 
133m2, Wola Przypkowska,  
tel. 573 161 719

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361

 Działka leśna 3000 m2 Prażmów,  
tel. 602 770 361

 Sprzedam 3 hektary budowlane  
w Prażmowie, tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Kwatery pracownicze Piaseczno  
502-222-001 

 Powierzchnia magazynowa  
i produkcyjna do wynajęcia  
w Logistic park Good Point Karczew  
tel. 609 964 441

RÓŻNE 

 Oddam za darmo telewizor, lodówkę  
i biurko, 885910910

 Skup złomu, ul. Puławska 34 (teren  
Kubara Lamina), 515273148, 506264111

 Sala weselna w Prażmowie  
oferuje obiady od 65 zł. Na zamówienie  
upieczemy dzika. Tel. 722 202 966

 HOLIDAY INN RESORT WARSAW,  
KOLACJA SYLWESTROWA, ul. Telimeny 1,  
Józefów, tel. 22 77 83 000

 U Ochmanów, Restauracja  
i Dom Bankietowy,  
Al. Jerozolimskie 260, Michałowice,  
22 723 93 11

 Idealna przestrzeń  
na wyjątkowe przyjęcia - Kurka Wodna,  
Ul. Letniskowa 2, Radziejowice, 
 Tel.501 571 461

 Wymarzone miejsce  
na Twoje wesele - Dwór Afrodyta,  
ul. Letniskowa 2, Radziejowice,  
tel. 519 761 656

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

ZDROWIE 

 PROTEZY ZĘBOWE. Naprawa.  
Piaseczno i okolice. Tel.: 502 031 221

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE
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